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Gabriela Daňková
starostka 

Do rukou se Vám 
dostává druhé vydání 
našeho zpravodaje, 
které informuje o dětí 
v naší malebné vesnici. 
Právě zpravodaj vám 
přináší ucelený pohled na činnost obce, 
školy, spolků a akcí, které byste si neměli 
nechat ujít. První čtvrtletí máme za sebou 
a  vstupujeme do jarních až letních dnů 
letošního roku. Při procházkách obcí jsem 
ráda, že máte krásné zahrádky, že už vám 
vše kvete, a že ani obecní pozemky nezůstá-
vají bez povšimnutí. V letošním roce plánu-
jeme osadit záhonky před úřadem trvalkami, 
tak jsem zvědavá, jak se to podaří, a zda se 
vám budou líbit. Vynášením Morény ze vsi 
jsme se rozloučili se zimou a pan Fojtík nám 
vyrobil před úřadem nové dřevěné sochy, za 
což mu děkujeme. Rovněž si můžete pro-
hlédnout jeho výstavu v naší knihovně. Při 
procházkách obcí a setkávání se s vámi zjiš-
ťuji, kolik zajímavých a šikovných lidí tady 
máme. K Adélce chodím s vnoučaty na kávu 
a koláč, u Fojtíků si objednávám výborné 
frgále a  koláčky. U  Markéty Kalendové 
„Keramika z  Morávky“ obdivuji krásné 
hrnečky či talířky, které si můžete i v kurzu 
vyrobit. U Demlů si vzpomenu na všechny 
brouky, broučky a hmyz, které dal do své 
knihy pan Deml. Pan Vojtěch Novák mi zase 
daroval knihu o  svém životě na Morávce 
a v lese. Když procházím dál, vidím, že se 
rozjíždí Sen na Morávce – jógové centrum 
u Damských. Pan Bystřičan zase monitoruje 
všechny studánky na Morávce a píše obci 
kroniku. Od Silvy Stachové popíjím po ránu 
čaj Mamma tea, který se stal regionálním 
produktem. Renata Napoleone zase prohání 

naše těla v tělocvičně a pomáhá s výstavou 
zahrádkářů a rovněž má krásnou keramiku. 
Na Instagram mi chodí vaše fotografie pří-
rody, které ráda zveřejňuji. To vše je prezen-
tace naší obce navenek a jsem ráda, že vás 
tady máme. A jsou to nejen podnikatelé ale 
i žáci naší školy či spolky, kteří nás repre-
zentují. V měsíci dubnu jsem se zúčastnila 
soutěže Křížem krážem Slezskou bránou. 
Žáci naší školy (8. třída) si měli připravit 
projekt ve spolupráci s obcí. Shlédli jsme za 
dopoledne pět prezentací. První prezentace 
byla o Českém srdci našich osmáků.

Velice jim děkuji, protože byla jedna 
z  nejlepších. Odprezentovali obec jako 
celek, potom pohled na České srdce formou 
ankety, ztvárnili ho výtvarně, pomocí umělé 
inteligence a rovněž si dali práci s vizuali-
zací formou Minecraft, kde jsme si budovu 
mohli i projít. A aby udrželi pozornost všech 
sledujících, museli žáci ostatních tříd hle-
dat na každém obrázku figurku a spočítat, 
kolik jich bylo celkem. Budu ráda, když nás 
osmáci navštíví na zastupitelstvu či setkání 
s jubilanty a svoji prezentaci nám ukážou. 
Další úspěch, na který jsem hrdá je, že Klub 
seniorů se přihlásil do vědomostní soutěže 
pořádané krajským klubem v městě Paskov. 
Soutěžních otázek bylo 100 z deseti okruhů 
a naši senioři získali krásných 64 bodů, čímž 
se dostali bodově na druhé místo, ale celkově 
na třetí místo z třiceti zúčastněných obcí. 
O  třetím místě rozhodl jejich věk, druhé 
místo obsadili věkově starší. Od prvního 
místa je dělily pouze dva body. Otázky byly 
velice těžké a netradiční. 

Děkuji všem, kteří naši obec dělají maleb-
nější, hezčí, příjemnější a prezentují nás 
za hranicemi našeho katastru. Přeji všem 
krásné jaro.

úvoDní slovo

úvodní slovo
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okénko ze zastupitelstva
Roman böhm 
místostarosta

Dne 29. 1. 2024 se konalo 9. zasedání 
Zastupitelstva obce Morávky.

Tento den se konalo první zasedání 
Zastupitelstva obce Morávka v roce 2024.

Zastupitelstvo mělo na programu jednání 
tyto body:

- Kontrola úkolů

- Finanční záležitosti:

•	 Rozpočtová opatření č.9/2023, 
č.10/2023

•	 Nové odměny členů zastupitelstev

- Žádost o dar Poradna pro osoby se zdra-
votním postižením

- Smlouvy:

•	 Darovací smlouva se Společností pro 
ranou péči 30 000,- Kč

•	 Darovací smlouva s  ISÚ Komorní 
Lhotka 30 000,- Kč

•	 Veřejnoprávní smlouva s  Římsko-
katolickou farností  Morávka 
50 000,- Kč

•	 Smlouva o dílo - cesta nad COOP s fa 
Swietelsky stavební s.r.o.

•	 Smlouva o dílo na projektovou doku-
mentaci chodník – NKP – Přehrada 
Morávka s Drawings s.r.o.

- Zápis z provedené kontroly hospodaření 
Sdružení obcí povodí Morávka

- Různé – pozvánky na akce

- Diskuse a závěr

Zmíním se jen krátce k  podstatným 
bodům.

V bodech rozpočtová opatření vzali zastu-
pitelé na vědomí zvýšení příjmů tržeb např. 
ze Sazky, daňové příjmy, příjmy za Travný 
trek, příjmy od EKOKOMU atd. Finance byly 
převedeny do nespecifikované rezervy.

Ministerstvo vnitra ČR informovalo, že 
byl přijat vládní návrh novelizace zákona 
č. 128/2000 Sb. Zákon o obcích, ve znění 
pozdějších předpisů, který mimo jiné zavádí 
řadu změn v  oblasti odměňování členů 
zastupitelstev. Nově se zavádí automatický 
mechanismus valorizace odměn a jejich výše 
se vypočte způsobem uvedeným v zákoně, 
přičemž základnu vyhlašuje pro každý rok 
Ministerstvo vnitra sdělením ve Sbírce 
zákonů.

Na základě tohoto byly upraveny odměny 
zastupitelům.

V dalších bodech byly projednány a po 
úpravách schváleny Darovací smlouvy 
Společností pro rannou péči, ISU Komorní 
Lhotka a  Římskokatolickou farnost 
Morávka.

Byly schváleny smlouvy na opravu 
komunikace nad COOPEM a na vypracování 
projektové komunikace na chodník NKP – 
Přehrada.

Zastupitelé vzali na vědomí i zápis z pro-
vedené kontroly hospodaření Sdružení obcí 
povodí Morávka.

Předposledním bodem zastupitelstva byly 
pozvánky na nastávající kulturně společen-
ské akce pořádané jak obcí, tak spolky.

Jako poslední bod byla otevřená diskuse.

Výpis z 9. zasedání Zastupitelstva obce 
Morávky, najdete jako vždy na stránkách 
obce.
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Dne 25. 3. 2024 násleDovalo 10. ZaseDání 
ZastupItelstva obce MoRávka.
Zastupitelstvo mělo na programu tyto body:

- Kontrola úkolů

- Finanční záležitosti – rozpočtová opa-
tření č.1/2024 a č.2/2024

- Smlouvy o poskytnutí dotace z rozpočtu 
obce Morávka na kotlíkové dotace

- Škola – schválení uzávěrky, návrh na 
rozdělení hospodářského výsledku za rok 
2023 a všeobecné informace ze školy – 
dotace činnost

- Dodatek č. 2 doplnění strategického plánu 
obce Morávka

- Dotace – schválení podání žádosti 
o dotaci na MMR – Podpora vítězů sou-
těže Vesnice roku 2023

- Zápisy z revizí a kontroly hospodaření 
z Regionu Slezská brána a Sdružení obcí 
povodí Morávka

Dalším bodem bylo různé – cyklotrasa, 
informace o stavu mostů a různé kulturně 
společenské akce.

A na závěr jako obvykle diskuse a závěr.

Kontrola úkolů ukázala, že uložené úkoly 
paní starostce a panu místostarostovi jsou 
buď splněné, nebo se průběžně plní.

Rozpočtová opatření – došlo k úpravám 
příjmů, z dotací máme přislíbeno zatím cca 
4 563 000 Kč.

Na běžném účtu bylo k  31. 12. 2023  
37 051 700 Kč.

Došlo i k úpravám ve výdajích – pitná 
voda – zpracování provozního řádu, pošta – 
aktualizace  a nový notebook, plastové obaly 
– vratné kelímky – dotace SOPM, finanční 
dar - centrum  pro zdravotně postižené MKS 
a právní služby pro obec.

Dále se navýšili výdaje na knihovnickou 
činnost a stavební úpravy v obecní knihovně.

Dalším bodem byla přeložka vodovodního 
řádu prostoru Morávka – Vlaský v délce cca 
44,1 m. Při rekonstrukci mostu přes potok 
Svěcený a zesílení jeho pilířů nebude dodr-
žen odstup od vodního díla dle platné normy. 
Proto SmVaK jako provozovatel navrhuje 
realizovat přeložku vodovodu v  daném 
místě. Zastupitelé se dohodli, že paní sta-
rostka zjistí, zda nelze most vyprojektovat 
tak, aby přeložka nebyla nutná. Navrhuje 
se konzultace s jinou projekční kanceláří.

V  dalším bodu zastupitelé projednali 
žádost o  připojení nového vodovodu na 
obecní vodovod financovaného bydlícími 
v  lokalitě Dolinky. Vodovod a přípojky si 
buďto vybudovali, nebo vybudují na vlastní 
náklady.

Připojit se na obecní vodovod mohou jen 
ti, co mají vyřešeny odpadní vody tj. mají 
vybudovanou ČOV. Smlouva bude schválena, 
až zájemci dodají potřebné doklady o vybu-
dování svých ČOV. Tento bod byl odložen.

Zastupitelé schválili účetní uzávěrku 
Základní a mateřské školy na Morávce za 
rok 2023.

Škola hospodařila v  mírném přebytku  
 12 312,04 Kč.

Ředitel školy dále informoval o projektu 
„Revitalizace učeben“. Na tento projekt lze 
získat podporu z projektu IROP s názvem 
,,Polyfunkční učebna“. Zastupitelé s tímto 
postupem souhlasí.

Pří získávání dotací, je nutné, aby pod-
porovaný projekt byl součástí Strategického 
plánu obce na dané období. Z toho důvodu 
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navrhla paní starostka tento plán doplnit. 
Toto doplnění zastupitelé schválili.

Dalším bodem jednání, byla informace 
o  podaných, schválených a  probíhajících 
dotačních titulech.

k dnešnímu dni máme schválené  
nebo přislíbené dotace v celkové výši  

17 245 140,- kč.

V bodu – Cyklotrasa.  Výstavba cyklotrasy 
byla zahájena, úsek Nošovice byl již reali-
zován a otevřen. Úsek na Morávce povede 
po současné místní komunikaci a  začíná 
na Demlovicích, pokračuje po asfaltové 
komunikaci LČR a dále vede přes kolonii 
k Penzionu U splavu, kde vyústí na krajskou 
komunikaci. Úsek v prostoru Demlovice, je 
také jediný nezpevněný povrch v délce cca 
400 m. Momentálně se zjišťuje možnost 
tento úsek zpevnit. Hledá se vhodná tech-
nologie a možnost financování. Ale vše je 
na dobré cestě.

Dalším bodem byla informace o  stavu 
mostů na katastru a v majetku obce Morávka.

Obec má v evidenci 14 mostů a 4 lávky 
pro pěší.

Momentálně jsou v řešení 2 mosty. Most 
Lipový – soutěžíme elektronicky. V prvním 
a druhém kole se nepřihlásila žádná firma 
k  realizaci, proto je posunuto výběrové 
řízení až do 29. dubna.

Most přes potok Svěcený - dokončuje se 
projektová dokumentace a řeší se přeložka 
vodovodního řadu.

Dále byly představeny akce SOMP, RSB, 
obce a volnočasových spolků. Paní starostka 
poděkovala všem, kteří se na těchto akcích 
podílejí a těm, kteří naši obec reprezentují.

10. Zastupitelstvo obce Morávka bylo 
zakončeno jako obvykle diskusí.

Usnesení najdete na stránkách obecního 
úřadu.

návštěva ve slovenské krušetnici
Roman böhm
místostarosta

Ve dnech 8. - 9. února 2024 jsme spo-
lečně s paní starostkou navštívili, na pozvání 
našich slovenských přátel, malebnou slo-
venskou obec Krušetnica. 

Jak jsem již v  minulém Moravčanu 
psal, kolegové ze Slovenska nás navštívili 
8. - 9. prosince loňského roku, kdy měli 
možnost si prohlédnout naši krásnou obec, 
byli u Rozsvícení vánočního stromu, shlédli 
výstavu zahrádkářů a sportovní akci Travný 
trek a zúčastnili se prohlídky kostela sv. Jana 
Nepomuckého na Pražmě. 

Při jejich odjezdu jsme se domluvili, že 
na oplátku navštívíme my je, seznámíme 
se s členy jejich zastupitelstva a pokusíme 
se najít společné zájmy, na kterých bychom 
postavili naši společnou dlouhodobou spo-
lupráci.

Tato návštěva se tedy uskutečnila 
začátkem února tohoto roku. Pan starosta 
a mí stostarosta obce Krušetnica nám během 
návštěvy představili celou svou obec a ve -
škeré věci, na které jsou právem hrdi. Měli 
jsme možnost navštívit místní školu, školku 
i velmi velký a praktický obecní dům. Mohli 
jme se také projet sedačkovou lanovkou na 
místním lyžařském svahu. Ačkoli již bylo 
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všude dávno sucho…svah na umělém sněhu 
stále fungoval.

Večer, jak již bývá zvykem, jsme se 
seznámili s ostatními zastupiteli a při velmi 
příjemné diskusi jsme si vyměnili jak zku-
šenosti, tak ujasnili pohled na naši další 
spolupráci.

Celý večer proběhl ve velmi příjemné 
atmosféře.

Dohodli jsme se, že vzájemnou spolu-
práci navážeme mezi školami, kde vidíme 
možnost výměny zkušeností, případně 
pořádání lyžařských kurzů pro naše děti.  Na 

úrovni Sboru dobrovolných hasičů můžeme 
zase my předat kolegům naše zkušenosti 
a rádi je pozveme na naše akce jako např. 
na soutěž Memorial Josefa Špoka.  Klub 
seniorů může navázat spolupráci v rámci 
poznávacích výletů.  Vedení obou obcí je 
neustále v  kontaktu a  budeme se snažit 
případnou spolupráci průběžně hodnotit 
a rozšiřovat. 

Závěrem bych velmi rád poděkoval našim 
slovenským přátelům za velmi srdečné při-
jetí a velmi příjemné dva dny v jejich obci 
a budeme se těšit na další vzájemnou spo-
lupráci.

otevírací doba sběrného místa  
– Morávka – Malé lipové

letní provozní doba  
od 1. 4. 2024 – 31. 10. 2024
Pondělí  – čtvrtek 14:00 – 15:30
Pátek   14:00 – 17:00
Sobota                   9:00 – 13:00

Zimní provozní doba  
od 1. 11. 2024 – 31. 3. 2025
Pondělí  – čtvrtek 14:00 – 15:30
Pátek   14:00 – 15:30
Každou sudou sobotu 9:00 – 13:00

Pro mimořádné uložení odpadu mimo otevírací dobu nás kontaktujte 
v pracovní době 7:00 – 15:30 na tel. č. 606 851 664

Místní poplatky
     Na prosincovém zastupitelstvu byla schválena Obecně závazná vyhláška obce 

Morávka o  místním poplatku za obecní systém odpadového hospodářství, (celé 
znění www.moravka.info).

výše poplatku:
Fyzická osoba přihlášena v obci  
– poplatek popelnice, kontejnery 800 Kč/1rok/občan
Splatnost poplatku: nejpozději do 31. 10. 2024

chataři, chalupáři – poplatek popelnice, kontejnery 800 Kč/1rok/nemovitost
Splatnost poplatku: nejpozději do 30. 6. 2024

poplatek – pes
Poplatek je pro rok 2024 -  100 Kč splatný nově do 31. 10. 2024

Z obce
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společenská kronika

setkání s jubIlanty 
V měsíci březnu jsme pozvali na malou 

oslavu 18 jubilantů. Na úvod nám zazpí-
valy děti MŠ písničky a popřály básničkou 
všem, kteří přišli. Po gratulaci jsme měli 
slavnostní přípitek a  oběd a  následovalo 
povídání. Povídání o svých životech, o dění 
v obci a o zajímavostech. Nejvíc nás zaujalo 
povídání pana Vojtěcha Nováka, který se 
znal osobně s  panem biskupem Františ-
kem Lobkowiczem. Pan biskup dostal úkol 
zajistit strom do Vatikánu. Díky osobnímu 
přátelství byl poctěn pan Novák výběrem 
tohoto stromu, který o Vánocích roku 1999 
zdobil Svatopetrské náměstí ve Vatikánu. 
Rovněž tímto děkuji panu Novákovi za 
knihu, kterou napsal a jmenuje se „Příběhy 
lesáka Vojtěcha Nováka“ a daroval ji obci. 
Další zajímavostí bylo, že syn Vojtěch Novák 
žije na Aljašce a loví a dodává čerstvé divoké 
ryby až domů.

Vzhledem k tomu, že jsme se s každým 
tak zapovídali, tak jsme si nestihli udělat 
ani společné  foto. Tak nám nezbývá nic 
jiného než vyfotit se příště zase s novými 
oslavenci. 

Ještě jednou přeji do dalších let hlavně 
to zdraví.

svá jubilea slaví v měsících duben, květen, 
červen:

•	 Závodný Radovan – 70 let

•	 biolková jaroslava 70 let

•	 Ručková alenka 75 let

•	 Rakouská svatoslava 75 let

•	 Šebestová Zdenka 91 let

•	 burdová alena 70 let

•	 slováček jan 80 let

•	 Weissmann antonín 75 let

•	 surovec Miroslav 90 let

•	 Harok petr 75 let

•	 Hradecká Daniela 70 let

•	 perutíková vlasta 92 let

•	 Rutková Helena 99 let

srdečně vás zveme k  oslavě svého 
jubilea dne 11. června 2024 v 13 hodin do 
cvičných kuchyněk ZŠ Morávka, kde na 
vás budou čekat naši nejmenší s krátkým 
programem, slavnostní přípitek s obědem, 
dárek a příjemné setkání a popovídání si 
se všemi oslavenci. 

Čím oživíme naše setkání s  vámi? 
Můžete shlédnout video z  akce vesnice 
roku nebo vás provedeme školou. budeme 
se na vás těšit a nebojte se přijít mezi nás 
a popovídat si a zavzpomínat.

všem jubilantům srdečně gratulujeme, 
přejeme hodně zdraví, sil a  pohody do 
dalších let.

V případě, že se nebudete moci zúčastnit, 
rádi vám dárečky přivezeme.

Pozvánky Vám rozneseme osobně, pro-
síme o potvrzení vaší účasti.

Odvoz v případě potřeby zajistíme.

Na všechny se těší

Gabriela Daňková - starostka obce
Roman Böhm - místostarosta
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klub seniorů nás reprezentoval v krajské soutěži  
a vyhrál 3. místo - gratulujeme.

Krajská rada seniorů Moravskoslezského 
kraje, www.ms-seniors.cz

V Paskově se v pondělí 15. dubna 2024 
uskutečnil další ročník vědomostního kvízu 
pro seniory Moravskoslezského kraje. Akce 
připravovaná dvakrát do roka na jaře a na 
podzim Krajskou radou seniorů MSK se těší 
veliké pozornosti. Z původně přihlášených 
třiceti družstev nakonec přijelo dvacet 
devět, mezi nimi i několik nováčků (Dobra-
tice, Morávka). Na soutěžící čekalo opět sto 
otázek a těchto deset témat: 

1. Čeští vládci a patroni 2. Voda 3. Ovoce 
a  zelenina 4. Logické hrátky 5. Historie 
sportů 6. Světové historické osobnosti 
7. Alkohol 8. Lékařská terminologie 9. Kine-
matografie 10. Moravskoslezský kraj. 

Po slavnostním uvítání předsedou KRS 
MSK Pavlem Glucem se slova ujal také 
místní starosta Petr Baďura, který přiblížil 
krátce město Paskov a popřál všem soutě-
žícím příjemný pobyt a úspěch v soutěži. 
Poté se své role ujal tvůrce všech dosa-
vadních kvízových setkání Radim Holeček 
a šlo se naostro k prvním otázkám. Po pěti 
soutěžních kolech se ohlašuje průběžný 
stav nejlépe bodovaných družstev, ale 
samozřejmě o  všem rozhodují až další 
připravená témata. I  v  tomto ročníku se 
při konečném sčítání bodů muselo použít 
pomocné kritérium, což je věkový průměr 
členů družstva. Předseda Krajské rady 
seniorů Pavel Gluc přítomným týmům 
sdělil, že dokonce tři družstva dosáhly 
stejný počet bodů. Taková shoda nastala 
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v  historii pořádání kvízu poprvé a  to 
dokonce v situaci, kdy se řešilo umístění na 
stupních vítězů. Vítěz byl jasný s počtem 
66 bodů, o druhém až čtvrtém místě při 
shodném počtu 64 bodů rozhodlo již zmi-
ňované pomocné kritérium a tzv. brambo-
rovou placku si odvezl nováček z Dobratic. 
Konečné pořadí jarního vědomostního 
kvízu je následující: 

1. Háj ve Slezsku B ve složení Jana Tomán-
ková, Soňa Kožáková a Marie Hrazdilová 

2. Střítež A  - Josef Skřivánek, Jozefína 
Gajdošová a Marcela Gryžbonová 

3. Morávka - Dana Šponarová, Hana Tureč-
ková a Karel Cakl 

Krajská rada seniorů také vyhlašuje 
nejstarší startující družstvo a tím i v tomto 
ročníku byli zástupci OROS PŠ Opava Marta 
Kovářová, Vlastimil Kovář a Václav Malcá-
rek. Nejlepším družstvům a také nejstarším 
byly předány drobné věcné ceny a  z  úst 
předsedy Pavla Gluce zaznělo poděkování 
za možnost uskutečnění kvízu v Paskově 
především starostovi města a  místnímu 
Klubu důchodců Paskov, který se pečlivě 
staral o  zázemí akce a  připravil chutné 
mňamky, kafíčko pro zúčastněné družstva 
i hodnotící komisi z řad členů krajské rady 
seniorů. Poslední tečkou pak bylo pozvání 
na podzimní vědomostní kvíz, na soutěžící 
se budou v říjnu těšit nedaleké Řepiště.

Z obce
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České srdce – informace
Roman böhm
místostarosta

Jak si již mohli někteří z vás povšimnout, 
byly provedeny některé práce v areálu České 
srdce.

Nechali jsme si prohlédnout veškeré 
stromy v  tomto areálu. Závěr byl jedno-
značný - stromy jsou buďto přestárlé, nebo 
již napadené hnilobou. Drtivé množství 
náletových dřevin bylo vrostlé ve stávajícím 
oplocení. Bylo tedy rozhodnuto o vykácení 
a vyčistění celého areálu.

V další fázi máme v plánu celý pozemek 
zbavit všech pařezů a kompletně vyčistit. 
Stávající budova je dle posudku ve vni třních 

Z obce

otevírací doba  
Místní knihovny Morávka 
Pondělí 10.00 – 12.00 12.30 – 16.30
Úterý 8.00  -  12.00
Středa   12.30 – 16.30
Čtvrtek 10.00 – 12.00 12.30 – 16.00  

uzávěrka zpravodaje
Uzávěrka dalšího čísla obecního zpravodaje je 7.6. 2024

Příspěvky zasílejte: moravcan@moravka.info

cena inzerce:

Barevná A 5 – 540 Kč

Barevná ½ A5 – 270 Kč

Černobílá A5 – 320 Kč

Černobílá ½ A 5 -  160 Kč
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prostorách a nosných konstrukcích ve velmi 
havarijním stavu a  jakákoli oprava se jeví 
jako maximálně neefektivní a nesmyslná. 
Až se rozhodne o dalším postupu, budeme 
vás informovat.

Z obce
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tecHnIckÉ InFoRMace

co jsme v roce 2023 udělali 
pro životní prostředí?

petr bujok
technik

Díky obyvatelům se naše Obec Morávka 
může za rok 2023 pochlubit výsledky sběru 
vysloužilého elektrozařízení předaného ke 
zpětnému odběru společnosti Elektrowin 
o celkové hmotnosti 6,01 t. Každý obyva-
tel tak odevzdal průměrně 4,48 kg spotře-
bičů. Ušetřili jsme tak spotřebu elektřiny 
a  snížili produkci skleníkových plynů. 
Nespotřebovali jsme ropu, železnou rudu, 
měď a hliník, které jsou potřebné pro prů-
myslovou výrobu. Nahradili jsme je právě 
recyklací odevzdaných spotřebičů. 

Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje 
Osvědčení o podílu na zlepšení životního 
prostředí, které na základě dosažených 
výsledků vystavil kolektivní systém pro 
sběr a  recyklaci vysloužilých spotřebičů 
Elektrowin.

Vyplývá z něj, že díky našim odpovědným 
obyvatelům došlo za rok 2023 k úspoře pro-
dukce CO2 o 67,70 tun. 

Tipnete si, kolik smrků pohltí stejné 
množství CO2? 27 ks!

Také nebylo nutné vytěžit a spotřebovat 
3 521,62 litrů ropy. Představte si, že z tohoto 
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množství se pokryje spotřeba pohonných 
hmot auta např. na cestu z Prahy do Brna 
po dálnici D1 a to 132 krát.

Došlo také k úspoře 36 252,28 kWh ener-
gie. Asi stejné množství, jako kdybychom 
spustili cyklus myčky nádobí 36253 krát.

Z odevzdaného množství spotřebičů se 
podařilo vrátit do výroby 3 480,17 kg železa. 
Takové množství recyklovaného železa je 
možné použít pro výrobu 143 ks nových pra-
ček, aniž by bylo nutné těžit železnou rudu.

Recyklací vysbíraných spotřebičů se také 
podařilo získat 120,20 kg mědi, což stačí 
pro ražbu 21370 1€ mincí, nebo 145,47 kg 
hliníku, který by stačil na výrobu 9699 ple-
chovek o objemu 0,33 l.

Pamatujte! Elektrozařízení obsahuje 
nejen dále využitelné materiály, ale také 
škodlivé látky. Odhozením do popelnice se 
elektrozařízení nedostanou k recyklaci, ale 
skončí nevyužité na skládce. Odevzdávejte 
spotřebiče na sběrný dvůr, nebo poslednímu 
prodejci při zakoupení nového!

tecHnIckÉ InFoRMace
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Z obce

ukliďme Česko - ukliďme Morávku

petr bujok, technik, foto autor

Letos se akce zúčastnilo přes 30 dobro-
volníků. Při úklidu jsme prošli jen část obce 
(centrum, Vlaské, Slavíč) a nasbírali jsme 
okolo 390 kg odpadu, 10 pneumatik, jednu 
starou paletu a několik metrů starého pásu 
z pásového přepravníku. Děkujeme všem, 
kteří přišli a pomohli s úklidem.
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Zápis do MŠ Morávka na školní rok 2024/2025 
 

MŠ Morávka je dvoutřídní mateřská škola s celodenním provozem  
a její kapacita je 54 dětí. Třídy jsou rozděleny podle věku dětí – třída Broučků 
pro děti od 2 do 4 let a třída Skřítků pro děti od 4 do 6 (7) let. Třída Broučků 

sídlí v samostatné budově a třída Skřítků je umístěna  
do prostor ZŠ. Obě třídy mají k dispozici zahradu s mnoha herními prvky. 

 
Zápis nových dětí do MŠ Morávka se uskuteční 

 v úterý 7. 5. 2024 a ve čtvrtek 9. 5. 2024 od 8.00 do 16.00 hodin 
v MŠ oddělení Skřítků se sídlem v ZŠ. 

S sebou vezměte Váš občanský průkaz, rodný list dítěte a vyplněnou přihlášku s potvrzením 
dětského lékaře, kterou naleznete na webových stránkách MŠ. 

Na všechny děti se těší paní učitelky. 
 
MŠ zprostředkovává:      

 Keramický kroužek 
 Judo 
 Parkour 
 Výtvarný kroužek      
 Hasičský kroužek 
 Taneční kroužek 

V rámci výuky také nabízíme 
 Metodu dobrého startu 
 Příprava na školu – ucelený program pro předškoláky 
 Lyžařský kurz 
 Plavecký kurz a mnoho dalšího 

 
 

Upozornění: Dle zákona č. 561/2004 (Školský zákon), § 34a je od 1. 1. 2017 pro děti  
v posledním roce před nástupem do ZŠ docházka do MŠ povinná. Zákonný zástupce dítěte je povinen 

přihlásit dítě k zápisu k předškolnímu vzdělávání 
(§34 odst.2) v kalendářním roce, ve kterém začíná povinnost předškolního vzdělávání dítěte. 

 
Více informací o MŠ naleznete na webových stránkách 

  www.zsmoravka.cz záložka MŠ 
 

Děti se přijímají i v průběhu školního roku, pokud je v MŠ volné místo  
a dítě absolvuje řádný zápis. 

 
Pro více informací nebo pro zodpovězení Vašich dotazů volejte na telefonní číslo 

723315447 nebo napište e-mail na ms.moravka@seznam.cz 

  
  
  

ZáklaDní Škola
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pootevřené školní dveře
Mgr. Martina Matznerová 
Za vedení ZŠ a MŠ Morávka

jaRo je taDy! 
V  pátek 22. března se žáci společně 

s  učiteli a  rodiči symbolicky rozloučili 
s  paní zimou. Vše začalo úderem třetí 
hodiny odpolední, kdy se otevřel jarmark 
s  velikonočními dekoracemi vyrobenými 
žáky naší školy. Součástí jarmarku byla 
také tvořivá dílnička, ve které jste si mohli 
vyzkoušet pletení pomlázek a nechyběla ani 
bohatá nabídka občerstvení. K dobré náladě 
pak vyhrávala cimbálová muzika. O hodinu 
později se na pódiu vystřídaly děti z mate-
řské i  základní školy se svými krátkými 
vystoupeními. Mohli jste si užít zpěv, reci-
taci, ale i taneční ukázky.  Vrcholem celého 
odpoledne pak bylo vynášení Moreny ze vsi. 
Za doprovodu typických říkadel a lidových 
veršovánek se všichni vydali v  dlouhém 
průvodu k  řece Morávce, kde byl symbol 
zimy zapálen a vhozen do vody. 

Děkujeme všem za hojnou účast a pomoc 
při realizace celého odpoledne!

leteM ŠkolníM světeM…
Ani v  druhém pololetí školního roku 

nezahálíme a  věnujeme se různorodým 
aktivitám, projektům, exkurzím, soutěžím 
a vzdělávacím přednáškám. 

první únorový den patřil tetřevům. Do 
školy za námi dorazila paní Jonáková z LČR, 
která se o  tetřevy v  odchovně na Krásné 
stará. Pro žáky měla připravenu prezentaci 
o výskytu tetřevů ve volné přírodě a o jejich 
životních potřebách. Přímo do odchovny 
pak vyrazili naši deváťáci, kde si měli 
možnost po přednášce tetřevy prohlédnout.

vyzkoušeli jsme si také netradiční výuku 
ve stylu laRp (z anglického Live Action Role 
Playing). Pátá a  šestá třída se zúčastnila 
ekologické akce s názvem strom života, ve 
které skupinky žáků formou hry přejdou 
z původního soupeření v kooperaci nutnou 
pro záchranu vodních zdrojů na planetě. 
V průběhu hry formou pokusů vstřebávají 
základní informace o  chemických a  fyzi-
kálních vlastnostech vody. Osmá a devátá 
třída se pak stala kolonizátory planety 
oxidan, která je velmi bohatá na zdroje 
a poskytuje nevídaný blahobyt. K planetě 
vyrazily dvě expedice, mezi nimiž začne 
probíhat ostrý konkurenční boj o ovládnutí 
zdrojů a v důsledku i celé planety. Časem 
se ale začínají objevovat první problémy se 
znečištěním – především vody. To nutí oba 
týmy, aby hledaly řešení této situace, pro-
tože jen to zajišťuje přežití všech. Svou roli 
ale hrají také peníze, bohatství, dezinfor-
mace a manipulace veřejností a průzkumů 
veřejného mínění ze strany lídrů. 

ZáklaDní Škola

Akce Planeta Oxidan
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Environmentální výchovou se budeme 
dále zabývat při dubnovém projektu ke 
Dni Země. 

Cizí nám není ani finanční gramo-
tnost, proto jsme se opět zúčastnili sou-
těže european money quiz, jejímž cílem 
je finanční gramotnost studentů neustále 
zlepšovat. Účastí v  soutěži si studenti 
prohloubí své znalosti o  osobních finan-
cích, ekonomice a možných rizicích, což je 
klíčové pro úspěšné řízení každodenních 
výdajů, řešení souvisejících 
výzev, odhalení případných 
podvodů a  budování své 
budoucnosti. Soutěž od roku 
2017 organizuje Evropská 
bankovní federace (EBF), 
v  jednotlivých členských 
zemích koordinují soutěž 
národní bankovní asociace. 
Česká bankovní asociace, 
jako člen Evropské bankovní 
federace, je koordinátorem 
soutěže v  České republice. 

Školní kolo suverénně ovládli naši šesťáci 
- 1. místo Tibor Navrátil (6. třída), 2. místo 
Marie Ševčíková (6. třída) a 3. místo doplnil 
Tomáš Mašín (8. třída). Tito žáci potvr-
dili své vědomosti také v  celorepubliko-
vém kole, kde z  330 škol obsadili krásné 
30. místo. Gratulujeme!

pátá třída se zapojila do soutěže Zdravá 
5, což je unikátní celorepublikový vzdělávací 
program pro základní i  mateřské školy, 
který je zaměřený na zdravý životní styl, 

především v oblasti zdravé 
stravy. Ve školních kuchyň-
kách páťáci připravovali 
muffiny, ale nejen tak leda-
jaké. Do každého receptu 
bylo totiž zakomponované 
nějaké ovoce nebo zelenina. 
Ochutnali jsme tak muffiny 
s  jablky a  brusinkami, 
mrkví, borůvkami, špená-
tem a dokonce i  s medvě-
dím česnekem. Partnerem 
akce je Nadační fond Albert, 

Kluci pekaři Pečeme zdravé muffiny

Páťačky pekařky
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který proplatil veškeré suroviny potřebné 
k výrobě muffinů. 

Velké poděkování patří 8. třídě, která 
nás v dubnu reprezentovala ve Vratimově 
v rámci projektu křížem krážem slezskou 
branou. Téma nám pomáhala vybrat paní 
starostka a my se tak zaměřili na budovu 
Českého srdce. Natočili jsme videoprůvodce 
Morávkou, vytvořili dotazníky a loga nové 
budovy. Návrh nové budovy jsme také 
nakreslili ve výtvarné výchově, vytiskli na 
3D tiskárně a v neposlední řadě vybudovali 
v počítačové hře Minecraft. Žáci si za účast 
odvezli velký čokoládový dort Ollies, diplom 
a především velkou pochvalu, za kvalitně 
odvedenou práci.

Ve čtvrtek 11. dubna si budoucí školáci 
užili svůj zápis do 1. třídy. Po vstupu do 
školy na ně čekala pohádková stezka, kde 
na připravených stanovištích plnili rozličné 
úkoly. Průvodci jim byli žáci školního par-
lamentu, kteří za splněné aktivity rozdávali 
samolepky. Vyplněnou kartičku si pak děti 
vyměnily za diplom a  sladkou odměnu. 
Po stezce už si předškoláky přebíraly paní 
učitelky a  zkoušely u  nich připravenost 
na vstup do 1. třídy. Celkem bylo zapsáno 
23 budoucích prvňáčků.

Další zápis, tentokrát do mateřské školy, 
proběhne v úterý 7. a ve čtvrtek 9. května 
2024 vždy od 8:00 do 16:00 v prostorách 
oddělení MŠ Skřítci. Pro více informací 
o mateřské škole a zápisu můžete navštívit 
naše webové stránky www.zsmoravka.cz. 

Děti z  mateřské školy věnují jarní 
měsíce přírodě a životnímu prostředí. Čeká 
je návštěva Sběrného dvoru na Morávce, kde 
se naučí správně třídit odpad. Následovat 
bude vyrábění rozličných předmětů z růz-
ných druhů materiálů. Navštíví nás opět 
myška Klárka a veverka Terka s divadel-
ním představením "Tajuplná země myšky 
Klárky a veverky Terky", které bude také 
zaměřeno na ekologii.

Poté se zaměříme na dopravní výchovu. 
Děti se seznámí s  bezpečným chováním 
nejen na cestách, základními dopravními 
značkami a  pravidly silničního provozu. 
Vše si pak budou moct vyzkoušet na kolo-
běžkové dráze, kterou jim připraví paní 
učitelky.Zápis do 1. třídy

Zápis do 1. třídy
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Pečení velikonočního beránka v MŠ

Aktivity školního parlamentu pro MŠ

Boje na planetě Oxidan Výherci školního kola Europian 
money quiz

Akce strom života

Zdravá 5 se svými mechovými muffiny

Vystoupení žáků ve Vratimově
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Ze ŽIvota spolkŮ

1. DívČí oDDíl a 1. cHlapeckÝ oDDíl 
InFoRMují

tomáš Foldyna - Drákula  
skautský vedoucí 1. chlapeckého oddílu

Na Vrcholu Festivalu sněhu jsme sehráli 
pohádku o  popelce, snad se vám líbila, 
neboť na vzkazníku, který byl v  sále, se 
objevily tyto vzkazy:

A venku probíhalo vyrábění zákopových 
svíček a prezentace činnosti. Sice po sněhu 
ani památky, ale nějaký jsme sehnali, proto 
jste si mohli postavit malého sněhuláčka, 
co by to byl za Festival sněhu bez sněhu!

Stále pomáháme Ukrajině, vyrábíme 
zákopové svíčky nejen každé pondělí 
(vyrábění stále ještě probíhá), zásob je dost, 
můžete se zapojit, jakákoliv pomoc bude 
vítaná. Prosíme, sbírejte staré svíčky, vosk 
a konzervy, máme na to speciální popelnice 
na kontejnerových stáních Lipový a Vlaský. 
Veliké díky občanům Morávky, chalu-
pářům a  chatařům, 
kteří takto pomá-
hají! Kéž bychom 
mohli pomoci více, 
ale i  toto konzervo-
vané zahřátí, takové 
obejmutí jim velmi 
pomůže, budou vědět, 
že na ně myslíme, že 
jsme je v  té hrozné 
válce nenechali sami.

Celou zimu jsme připravovali postarší 
automobil Ford Focus k odvozu na ukra-
jinu společně se spolkem Neohnutí, z. s., 
a také s T4U. Auto bylo podrobeno testo-
vání v  horských oblastech Morávky, aby 
splňovalo přísnější kritéria, protože sice 
sbírají auta i pro civilisty, ale některá jsou 
vybrána i pro převoz raněných za frontou 
a  pro činnost rychlých spojek v  zápolí. 
Auto dostalo nové zadní tlumiče, další 
sadu pneumatik i  s  disky, startér a  byla 
provedena odborná oprava předních brzd. 
Auto bylo i podepsáno skauty a skautkami 
před odvozem na Ukrajinu. Samotná cesta 
Slovenskem a Ukrajinou se obešla bez pro-
blémů, byť tahanice na hranicích s celníky 
bývají občas únavné. Na Ukrajině jsme se 
setkali s neobyčejnou pohostinností a bylo 
zajímavé, že oni rozumí nám, když mluvíme 
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česky, a my rozumím jim, 
když oni mluví ukrajinsky. 
Nesetkali jsme se s nikým, 
kdo by nevěděl, kde jsou 
Beskydy. Auto způsobilo na 
ukrajinské straně přemíru 
opravdové a  čiré radosti. 
Je milé vidět, že děkují za 
každou projevenou pomoc.

O  jarních prázdninách 
jsme měli zimní táboření. 
No zimní… Oproti loň-
ským -10 °C a nadýchané 
sněhové peřině jsme měli 
+10  °C  a  teplý vítr, ale 
nestěžovali jsme si!

Od covidu máme speciální Maškarní 
Meet, kdy se sejdeme on-line v maskách 
a  vesele oslavujeme fašank (masopustní 
úterý).

Pak byl thinking Day, to se vzpomíná 
výročí narození zakladatele skautingu, 
sira Roberta Baden-Powella a  jeho man-
želky Olave. Hlavně skautky a světlušky si 
to připomínaly, světlušky měly dokonce 
narozeninovou hostinu, skautky zase plnily 
každoroční výzvu, podmínky k  splnění 
odznaku Thinking Day 2024!

Nemohli jsme si nechat ujít rekonstrukci 
bitvy o Czajankova kasárna, je přeci důležité 
připomínat si ty, kteří neváhali bránit svou 
vlast a patří do regionální historie. Rovněž 
jsme nemohli propásnout příležitost uvi-
dět našeho člena Pavla v uniformě! Skauti 
byli nadšeni z jízdy na koni, z předváděné 
techniky, překvapila nás hlasitost protitan-
kového děla, a i areál faunaparku je velice 
zajímavý. Skautské sestry a skautští bratři 
jej ozvláštnili ukrytými stanovišti.

Každoročně bývá i Hodina Země, letos 
23. 3., kdy se třeba zhasne a  u  svíčky se 
přemýšlí nad snížením spotřeby elektrické 
energie či jiných zdrojů.

Na Velikonoce je potřeba 
se připravit, proto bylo 
společné vyrábění, zkou-
šeli jsme barvení vajíček 
cibulí a klepačky, nástroje, 
které během Velikonoc 
nahrazují zvony.

Proběhla opět veliko-
noční hledačka, je to akce 
k procvičení šifer a hledá 
se sladký poklad. Stává 
se z  toho pomalu závod, 
ale naštěstí se vždy ten 
první kamarádsky rozdělí. 
A šifrování je putovní, další 

rok šifruje vítěz loňského ročníku. Třeba se 
nám podaří příští rok udělat více soutěžních 
míst, přece jenom jsme rozsáhlá oblast.

Účastnili jsme se akce ukliďme Morávku, 
protože víme, že odpadků bývá hodně, vzali 
jsme si i kolo s vozíčkem a na schůzce jsme 
vyrobili vlajku.

V dubnu je opět jarní výstup na Ivan-
čenu ke skautské mohyle, která vznikla 
na památku zastřelených skautů na konci 
2. světové války, a která se stala symbolem 
boje za svobodu a demokracii. 

Chystáme se na Závod vlčat a světlušek, 
okresní kolo bude 4. května, tak držte palce!

A na tábor letos jedeme do Mostů u Jab-
lunkova, objevíme zase jiný kout Beskyd.

Ze ŽIvota spolkŮ
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skautskÉ scHŮZky
Stále přijímáme nové členy, máme schůzky v těchto časech:

pondělí: 15:00-16:30 nováčci (pokud se ozve dost lidí)
 16:30-18:00 skautky
čtvrtek: 17:00-18:30 světlušky
pátek: 15:00-16:30 vlčata
 17:30-19:00 skauti

Bližší informace či kontakt na:  
https://1url.cz/@chlapecky-oddil nebo na https://1url.cz/@divci-oddil

skautskÝ oDDíl MoRávka 

Markéta Zbořilová  
vedoucí družiny Koloušků

Po novém roce se sešli opět v  hojném 
počtu Skauti z Morávky. V lednu jsme tvo-
řivost začali přípravou na oddílový karneval. 
Děti si vyráběly masky, a hlavně se učily 
nové věci, které si pro ně vedoucí připravili. 

Učili jsme se uzly, rozdělávání ohně 
na sněhu, také i na vodě, zručnost a další 
zajímavé věci.

8. března jsme jako vedoucí zorganizo-
vali a připravili karneval pro děti z našeho 
oddílu. Karnevalu se zúčastnilo asi kolem 
32 dětí. Pro děti byly nachystány soutěže, 
tombola, jídlo, pití a na konec volná zábava. 

Pro vítěze soutěží byly připraveny i ceny 
jako například medovník a čokolády.

V dubnu nás čeká první společný výstup 
k mohyle na Ivančeně. Mohyla na Ivančeně 
je památník obětem komunismu a nacismu. 
Oběti byli skauti, a proto vždy před svátkem 
svatého Jiřího patronem skautů, se schází 
skauti z celé republiky na Ivančeně. 

Od dubna jsme začali připravovat Vlčata 
a  Světlušky na závody, pro které jsme 
vybrali dvě smíšená družstva.

Pro bližší informace máme interne-
tové stránky a také sdílíme fotky  
a zážitky na instagramový profil:

skautsky_oddil_moravka

Ze ŽIvota spolkŮ
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klub seniorů 

Dagmar Španihelová 

Na výroční schůzce 29. 2. 2024 jsme 
odsouhlasili loňské hospodaření a plány na 
rok letošní. Dohodli jsme se na schůzkách 
jednou za měsíc (mimo letní prázdniny) 
a  to ve čtvrtky. První schůzka byla 21. 3. 
v kuchyňkách. Ludvík Pachlopník nás zasvě-
til do myslivecké mluvy a zvyků. Budeme 
jako vloni zajišťovat občerstvení na akcích 
obce. První byla 22. 3. Velikonoční jarmark 
a  vynášení Morény. Jsou naplánované tři 
zájezdy. První na 16. 5. výjezd autobusem 

na Lysou horu. Další na 13. 6. do Kroměříže 
a poslední 11. 9. do Rožnova pod Radhoštěm. 
V plánu je na 30. 4. pálení čarodějnic, 6. 6. 
smažení vaječiny, 3. 10. opékání buřtů. Na 
konec roku se sejdeme na vánočním večírku. 
Také plánujeme pěší procházky s Ludvíkem 
Foldynou. Termíny budou podle počasí. 
V dubnu 20. nebo 27. od Bebka na Klaus. 
V květnu Javorový a v červnu na Prašivou. 
V červenci 5. na pouť na Bílý kříž. Podzimní 
se ještě upřesní. Také se budeme podílet na 
akcích Regionu Slezská brána. Nezbývá si jen 
přát, aby nám vše vyšlo.

50 let – naši zahrádkáři vstoupili  
do jubilejního roku

Mgr. jan slováček

Vážení občané a  přátelé zahrádkáři, 
v letošním roce 2024 jsme vstoupili do jubi-
lejního roku naší organizace, a tak si vám 
dovolím předložit trochu více informací 
o  naši historii, činnosti a  našich plánech 
pro tento rok.

krátce z naší historie

v  roce 1974 se sešlo 37 zakládajících 
členů a zvolilo výbor ve složení:

•	 Jan Jančura – předseda

•	 Bedřich Papřok – místopředseda

•	 Jan Slováček – jednatel a  kronikář 
(doposud člen výboru)

•	 Karel Šigut – pokladník

•	 Zdeněk Král, Jan Latýn, Anděla Židková 
– členové  

Do roku 1977 měla ZO ČZS již 57 členů.

V  dalších letech počet členů narůstal, 
nejvíce členů - 86 bylo zaregistrováno 
v roce 2020. Již dlouhodobě   se potýkáme 
s generačním problém a v organizaci májí 
převahu senioři. Jen zřídka získáme někoho 
mladého, ve většině starší ukončili členství, 
řada členů též zesnula. Na tomto místě 
věnujme vzpomínku na našeho dlouhole-
tého předsedu Petra Hranického, který nás 
opustil v loňském roce.

V tomto jubileím roce 2024 je nás 70.

Rádi bychom touto cestou poděkovali 
všem, kteří se podíleli na úspěšné činnosti 
naší organizace v  období existence naší 
organizace, což představuje padesát let 
činorodé práce. ano, letos má naše orga-
nizace za sebou 50 let svého trvání.

prezentace naší činnosti v roce 2023

V  minulém roce proběhly všechny plá-
nované akce. Proběhly tradiční výstavy: 
velikonoční i vánoční, které byly opět velmi 
hezké a  důstojně prezentovaly obětavou 



24

Ze ŽIvota spolkŮ

práci našich členů.

Zájezdy byly opět dva a  byl o  ně velký 
zájem a na oba jsme plně obsadili autokar 
pro 49 osob.

V květnu jsme navštívili Polsko: trh v Zabel-
kowe a zahrady Garden center olza. Další 
zastávkou byla Dolní karviná, kde jsme 
si prohlédli kostel sv. petra z  alkantary. 
Sladkou třešničkou, kde jsme degustovali 
medové sladkosti byla exkurze v Marlence.

V září jsme realizovali 2denní zájezd na Jižní 
Moravu. První den jsme se zastavili v Milo-
ticích na zámku a zámecké zahradě. Další 
zastávka byla v Čejkovicích – templářské 
sklepy: prohlídka vinařských sklepů ze 
13.  stol. s  degustací, dále byly individu-
ální návštěvy dalších zajímavostí: domek 
t. G. Masaryka, dále sonnentor s. r. o. - 
bylinková zahrada, prodejna čajů a bylinek.

nocleh jsme měli zajištěn v hotelu panon 
v  Hodoníně. Druhý den jsme se na zpá-
teční cestě zastavili ve starém Městě, kde 
nás uchvátilo kovozoo, další zastávka byla 
v Modré – Živá voda: prosklený tunel do 
vodního světa, naučná zahrada.

Moštování ovoce: byla to opět záslužná 
práce, kterou zajišťovali Zdeněk slováček 
a karel Gřunděl.

Rozmary loňského počasí se podepsaly 
na úrodě ovoce a  moštování bylo využito 
minimálně.

tradiční smažení vaječiny na konci května, 
které se konalo v altánu školní zahrady za 
poměrně dobré účasti.

Děkujeme všem, kteří přiložili ruku k dílu 
a obci za finanční dotaci.

co nás čeká v jubilejním roce 2024

-  Výroční členská schůze ZO ČZS Morávka 
se konala 10. března 2024 v Hotelu Travný 
v Pražmě.

Byla to volební schůze, která zvolila výbor 
na další pětileté období do roku 2029.

Zvolený výbor Zo bude pracovat v  tomto 
složení:

ludvík pachlopník – předseda výboru ZO

jan slováček (tajemník)

alena burdová (hospodář)

Další členové výboru s hlasem poradním: 
Dagmar Hranická, ludmila slováčková, 
karel Gřunděl, Marie Gřundělová

kontrolní výbor bude ve složení:

věra blahutová – předseda KK ZO

Dagmar Havlíčková, jarmila vepřeková – 
členky KK 

- Ve dnech 23. - 25. března proběhla veli-
konoční výstava

Výstava potvrdila stoupající úroveň, měla 
bohatou návštěvnost a  dá se říci, že byla 
velice úspěšná.

- smažení vaječiny bude 26. května

- Zájezdy budou 2: 

1) polsko 27.dubna – zastávky: polský 
těšín – tržiště, kaufland, Goczal-
kowice – kapias – prohlídka zahrady 
a nákupy v podnikové prodejně.

2)  Jižní Morava  14. - 15. září – zastávky: 
slavkov – Mohyla Míru, Ivančice 
– Muchovo muzeum a muzeum Vla-
dimíra Menšíka, Moravský krumlov 
– Slovanská epopej a zámek, Hodonín 
– nocleh, ráno Masarykovo muzeum, 
Zlín – obuvnické muzeum, prostřední 
bečva – Zavadilka – večeře.

Zveme zájemce k účasti.

- vánoční výstava - pravděpodobně by se 
měla uskutečnit ve dnech 14. - 16. pro-
since 2024

Rádi Vás uvidíme na našich akcích.
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Informace o výsledcích 24. ročníku  
Mistrovství euroregionu beskydy

luděk kubíček 
Předseda klubu Judo Beskydy

 Jde o prestižní soutěž s dlouholetou tradicí. 
V  letošním roce se soutěž zařadila mezi 
sérii nominačních turnajů na MČR.  Turnaj 
proběhl v Multifunkční hale v Raškovicích. 
Dorazilo 426 judistů, z 28. klubů z Česka, 
Polska, Slovenska a Anglie.  celkové shrnutí 
vystoupení juda beskydy:  47 startujících, 

30 medailí, 15x zlato, 81 vítězných utkání, 
1. místo v hodnocení zúčastněných klubů. 
Soutěž zahájila předsedkyně Regionu Bes-
kydy, senátorka Helena Pešatová. 

Naši nejlepší sportovci v  kategorii U  18 
startovali na Evropském poháru kat. "A" 
v  Teplicích, za účasti 32 států. Monika 
Jančíková vybojovala 2 vítězná utkání 
a obsadila 13. místo na této vrcholné soutěži.
www.judobeskydy.cz
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přejeme vám krásný, slunečný den  
z adámkovy vily

lenka janečková  
ředitelka

Jaro už je v plném proudu, 
květiny se předhání v  tom, 
která má líbeznější květ, 
ptáci naladili radostnou notu 
a všichni si zdobí svá oby-
dlí, okna a zahrady, aby se 
aspoň trochu vyrovnali paní Přírodě. Dámy 
a pánové z Adámkovy vily se nedají zahanbit. 
Květinový záhon před a v okolí vily hraje 
všemi barvami, začíná se taky s předpěs-
továním plodové zeleniny. Zimní výzdoba 
dávno vystřídala jarní a velikonoční.

V  pašijovém týdnu jsme se věnovali 
malováním vajíček temperou, zdobení 
vajíček ubrouskovou a stužkovou technikou 
a letos došlo i na Jidáše, tradiční velikonoční 
pečivo. Těsto s námi krásně spolupracovalo, 
a tak ruce našich babiček vytvářely krásné, 
nadýchané provazy. Po upečení se potíraly 
medem a vilou se linula vůně, která slibovala 
sladkou dobrotu ke kávě. 

Příprava jídla má vždy úspěch, ať jde 
o loupání brambor na plackové hody, cibule 
na vaječinu či gulášek, nebo příprava jablíček 
na pudingový dezert. Dámy se v mysli vrátí 
do svých kuchyní, povídáme si o  tom, jak 
kdo připravoval slavnostní tabuli a  která 
jídla a dezerty měly v jejich rodině největší 
úspěch.

První 4 měsíce roku byly bohaté na 
narozeninové oslavy, a tak se u slavnostní 
tabule jako hostitelé a hostitelky vystřídali 
pan Josef, pan Rudolf, paní Eva, paní Jena, 
paní Zdeňka, paní Svaťka a paní Andělka. 
Narozeninové sešlosti jsou velmi oblíbené, 
a  ač se scházíme téměř každé dopoledne, 
tak ty sešlosti u slavnostně prostřené tabule 
jsou vždy výjimečné.

Již rok se v pátek dopole-
dne scházíme s paní Janoší-
kovou, knihovnicí z Pražma 
při „Hodině s  knihou“. Za 
tu dobu nám paní Kateřina 
přečetla knihy od Jamese 
Herriota, René Goscinny, 
Gerald Durrell a Fan Vavřin-
cové. Vždy jde o  humoris-

tické povídky, příběhy, často pak probíráme, 
zda někdo z nás něco podobného zažil. Ke 
knize vždy podáváme kávu nebo kapučíno 
a oplatky či drobné laskominy.

Velikonoce ve Vile, to je gejzír veselí, 
úsměvů i smíchu. Letos okořeněné i Aprílo-
vými žertíky. K rozdávání pomlázek se opět 
připojil domácí králík Bibi. Tento chlupáč 
potěšil každého, kdo si to přál a moc jim 
to spolu slušelo. Na začátku března jsme 
oslavovali Mezinárodní den žen, naše dámy 
potěšily děti z 5.odělení družiny ZŠ Raško-
vice. Děvčata a chlapci přišli s písní a bás-
němi, povídáním o Janu Amosi Komenském 
a s drobnými dárky pro radost.  

osobní asIstence 
Jaro je v plném proudu 

a  v  plném proudu jsou 
i naše návštěvy u klientů 
Osobní asistence v domác-
nostech. Kromě zajištění 
každodenních potřebných 
činností doma u  klientů 
a péči o ně samotné, vyu-
žíváme krásného počasí 
a klienty doprovázíme na 
procházky. Pokud nám 
sluníčko nepřeje, věnu-
jeme čas čtení nebo tré-
nování paměti a  jemné 
motoriky pomocí různých 
her a cvičení.
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sbírka kompenzačních pomůcek:  
poskytování pomoci tam, kde je potřeba

běžný odpočinek neznají,  
aneb chytil mě sám za ruku 

lenka janečková  
ředitelka

Milí občané,

s radostí Vás informujeme o nové inici-
ativě ve prospěch naší komunity! Rozhodli 
jsme se zřídit půjčovnu kompenzačních 
pomůcek, která bude poskytovat bezplatný 
přístup k  těmto důležitým nástrojům pro 
ty, kteří je potřebují.

Abychom mohli tuto službu co nejlépe 
zrealizovat, potřebujeme Vaši pomoc. 

Zorganizovali jsme sbírku kompenzač-
ních pomůcek, které máte doma a  již je 
nepotřebujete. Možná máte invalidní vozík, 
chodítko, nebo další pomůcky, které Vám již 

neslouží, ale mohou být pro někoho jiného 
zásadní.

Vaše darované pomůcky budou posky-
tovat neocenitelnou podporu těm, kteří se 
potýkají s různými pohybovými omezeními. 
Každý příspěvek bude mít významný dopad 
na kvalitu života našich spoluobčanů.

Sbírka probíhá v Adámkové vile, Raško-
vice 28, kde stačí přijít k zadnímu vchodu, 
zazvonit a  předat nám kompenzační 
pomůcky, které byste chtěli darovat. Vaše 
štědrost nám pomůže vytvořit půjčovnu, 
která bude prospěšná pro všechny.

Mezitím se pustíme do zřizování půj-
čovny naproti Adámkové vily v  bývalé 
prodejně COOP a  brzy Vám přineseme 
další informace o  spuštění služby. Máme 
v úmyslu zajistit, aby byla půjčovna snadno 
dostupná a  bezplatná, protože nás tato 
služba zajímá hlavně kvůli Vám, našim 
občanům.

Děkujeme Vám za každý dar a  za Váš 
příspěvek k  vytvoření vřelé a  podpůrné 
komunity pro všechny.

Mgr. Inéz bohdanová bortoliová,  
tisková mluvčí, PR & Marketing 

stát se hostitelem homesharingu, který 
pomáhá rodinám s dětmi s autismem, je 
snadné. Mikasa, organizující setkání mezi 
klienty a  hostiteli, poskytne zájemcům 
vzdělávání i  dohled nad celým procesem 
včetně průběžných konzultací. Základem je 

porozumět problematice autismu a potře-
bám rodin dětí s  poruchou autistického 
spektra - pas. a také přesvědčení, že chcete 
pomáhat. 

Co cítí hostitel při prvním samostatném 
setkání s dítětem s autismem a jak probíhá 
toto setkání? Lucie Ivanová, adaptační 
průvodce aktivity homesharingu, absol-
vuje první setkání s  dítětem ještě před 
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hostitelem. Zjišťuje potřeby a  prostředí 
rodiny i dítěte, a ty pak předává potenciál-
nímu hostiteli. „První setkání je s dítětem 
samozřejmě vždy za účasti rodičů. Rodiče 
mi sdělí všechny potřeby dítěte, co má rádo 
a naopak, co dítěti nedělá dobře. Cílem je 
zajistit, aby hostitelé rozuměli individuál-
ním potřebám dětí a byli schopni poskyt-
nout jim adekvátní péči a podporu. Důležité 
je také první setkání s dítětem o samotě, 
to je to, co nejvíce hostitele zajímá. Zda 
zvládnou dítě s autismem hlídat, zabavit. 
Také se bojí třeba vzdoru. Je důležité zmí-
nit, že v  procesu párování, což je pět až 
šest schůzek, nejsou rodiče ani hostitelé 
nikdy sami. Vždy je adaptační průvodce 
jako podpůrný člen seznamování a sbližo-
vání. Příprava a vzájemné porozumění jsou 
klíčové. Pečující a hostitelé spolupracují na 
tom, aby se dítě cítilo pohodlně a bezpečně, 
ať už při hře doma nebo při venkovních 
aktivitách,“ popisuje Ivanová a pokračuje: 
„Je pravdou, že když dáváte poprvé dítě 
do školky, také nechce být většinou bez 
rodičů. Pláče, vzteká se, je to individuální. 
Ale zde jdeme jinou cestou. Děti s autismem 
potřebují ve všech ohledech více trpělivosti. 
Dítě s hostitelem může být o samotě, až je 
na to perfektně připravené. Do té doby na 
vztahu mezi hostitelem a dítětem pracují 
také rodiče, kteří jsou schůzkám přítomní. 
Nejdříve se zkouší jen pár minut. Třeba 
maminka odejde do kuchyně a hostitel si 
hraje s dítětem v obyváku. Pak odejde hosti-
tel s dítětem před dům, následně na krátkou 
procházku a vše se stále stupňuje. Pak může 
hostitel docílit i hodinových výletů a zážitků 
bez účasti rodiče. Vše, je postupné. Chceme, 
aby bylo dobře všem zúčastněným. Jak dítě, 
pečující, tak hostitel.“

Hostitel se na první setkání o  samotě 
také připravuje. Předem ví, jaké hračky má 
dítě rádo, co rádo jí nebo čím ho uklidnit. 
„Když vím, že má rád gumové medvídky, 
vezmu si je do kapsy a při nástupu nervo-

zity u dítěte je mám hned k ruce. Někdy to 
jsou bublifuky, relaxační míčky, jindy zase 
po domácku vyrobená lávová lampa. Velmi 
se mi osvědčilo také změna tématu. Začnu 
popisovat, co se venku děje, například 
podívej, zpívají ptáci, listy se třepou na 
stromech. Nebo zapnu hudbu deště, nebo 
zvuky vlaku v  mobilu, které většinu děti 
s PAS, ukonejší obratem. Důležité je neklidu 
předcházet. Pak se Vám nikdy nestává, že 
by se dítě rozkřičelo. I  tento stav se dá 
zvládnout podobnými technikami, které 
se hostitelé dlouhodobě učí. Když máte 
zdravé dítě, také má různé nálady. Je to 
jen o porozumění. Náš tým homesharingu 
i  rodina musí být vždy přesvědčena, že 
hostitel hlídání zvládne, jinak vzájemné 
poznávání pokračuje. Nikdy netlačíme na 
pilu. Jednou jsem si dlouze připravovala, 
jak budu trávit čas o  samotě s  dítětem, 
a  nakonec se mu nejvíce líbilo společné 
šlapání na bílé pukavky z keře, nebo když 
jsem mu zpívala. Sedmi letý chlapeček mě 
sám chytil za ruku a poslouchal. Až mi bylo 
líto, že s  chlapečkem nemůžeme zůstat 
déle,“ popisuje zážitek Ivanová.

Hostitelé jsou obyčejní lidé, tedy pro-
školení laici, rozdílní věkem i  záměrem. 
Někdy jde o mladé lidi, kteří chtějí pomáhat 
a dozvědět se více o péči dětí s autismem. 
Do rodin dochází také starší páry, kte-
rým děti odrostly, jejich vnoučata bydlí 
vzdáleně nebo je nemají a  chtějí věnovat 
svůj čas něčemu smysluplnému. Do hlí-
dání dětí se často zapojují lidé, kteří mají 
odrostlé vlastní děti a cítí potřebu pomáhat. 
„Chceme, aby dítě zažívalo pomalé změny, 
které pro něj ve výsledku přinesou obrovský 
pokrok. Když chodíte na procházku na svá 
oblíbená místa, proč je neukázat i  dítěti 
s autismem. Změníte tím život dítěte i jeho 
rodiny,“ dodala závěrem Ivanová.

Homesharing nabízí pečujícím o  dítě 
s  autismem možnost získat čas pro sebe 
a pro ostatní členy rodiny, zatímco jejich 
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Máte v rodině nebo ve svém okolí člověka, 
který hůře slyší?

Chcete vědět, jaké existují kompenzační 
pomůcky a  k  čemu slouží? Potřebujete 
vyřídit sluchadlo a nevíte, zda máte nárok 
na finanční příspěvek, a  jak žádost o  něj 
vyřídit?

Organizace Tichý svět, o. p. s., která 
má kontaktní místo i  v  Ostravě, posky-
tuje zdarma podporu lidem se sluchovým 
a  kombinovaným postižením po celé ČR, 
včetně Moravskoslezského kraje. Klienty 
podporuje například ve vyřizování finanč-
ních příspěvků, invalidních důchodů, 
průkazů ZTP či pořizování kompenzačních 
pomůcek. Své služby nabízí nejen neslyší-
cím, ale i osobám, které o sluch přišly náhle 
či lidem s postupnou ztrátou sluchu.

Pro konzultace a další informace se můžete 
obrátit na Mgr. Bc. Alenu Hegerovou. 

e-mail: alena.hegerova@tichysvet.cz

telefon: 702 158 110

Každé úterý a čtvrtek od 9 do 16 hodin na 
adrese: Zeyerova 110/12, Ostrava 702 00.

děti jsou v  bezpečných a  podporujících 
rukou. Homesharing tak přináší nejen 
potřebnou úlevu a podporu, ale také rozši-
řuje povědomí o autismu a podporuje větší 
integraci těchto dětí do společnosti.

Závěrem Ivanová zdůrazňuje, že sdílená 
krátkodobá péče přináší úlevu rodinám, 
které si bez ní nemohou dovolit ani chvilku 
odpočinku. „Naše společnost by měla být 
místem, kde si navzájem pomáháme. A toto 
je jeden ze způsobů, jak toho dosáhnout.“ 

Pro více informací o programu a mož-
nostech, jak se zapojit, navštivte  https://
mikasazs.cz/aktivita/homesharing/ nebo 
kontaktujte přímo organizaci Mikasa, 
Homesharing, Jan Svojanovský, mobil: 
737 355 123.

Kontaktní osoba: 
Mgr. Inéz Bohdanová Bortoliová – tis-

ková mluvčí Mikasa z.s, mobil: 601 525 328, 
marketing@mikasazs.cz, www.mikasazs.cz

HleDáM
•	 brigádnici na úklid chat, každou sobotu v červenci a srpnu 2024 cca od 10.00 

do 15.00 

•	 zručného brigádníka na občasnou výpomoc s údržbou domu a zahrady, během 
celého roku

A&B Bungalovy, Morávka 563, tel.: 728 404 295, abbungalovy@gmail.com
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AMATÉRSKÝCH DRUŽSTEV
5 .  R O Č N Í K  F O T B A L O V É H O  T U R N A J E5 .  R O Č N Í K  F O T B A L O V É H O  T U R N A J E5 .  R O Č N Í K  F O T B A L O V É H O  T U R N A J E

A R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K A

Herní režim 5+1
2 x 10 nebo 8 min .

(d l e  p o č t u  t ý m ů )

S t a r t o v n é
2  0 0 0 , -

(c e n a  z a  t ý m )

R E G I S T R A C E  O N - L I N E

WWW.MORAVKACUP.CZ

7. ZÁŘÍ 2024
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UHLÍ  
  

KOKS  

  

BRIKETY  
  

  

      

607 
  985 

  579 
  

www.uhli - raskovice.cz 
  

Uhelné sklady v Raškovicích „U Stříže“ prodávají balená a volně ložená paliva. Dopravu 
zajišťujeme, nabízíme i skládání uhlí dopravníkem až do sklepa. Platby hotově i kartou. 
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kalendárium kulturních  
a sportovních akcí 

•	 3.5.  Kladení věnců k výročí osvobození Morávky, stavění máje

•	 10.5.  pátek – Jarní olympiáda škol - Dobrá

•	 16.5.  Zájezd Klubu seniorů - Lysá hora

•	 18.5.  Volejbalový turnaj amatérských volejbalistů

•	 31.5.  Kácení máje, slavnostní otevření Pumptrack - Den dětí

•	 2.6.  Soutěž mladých hasičů okrsku na školním hřišti

•	 7.6.  Uzávěrka zpravodaje

•	 8.6.  Zájezd pro děti a rodiče ZOO Lešná

•	 11.6.  Setkání s jubilanty

•	 13.6.  Zájezd Klub seniorů - Kroměříž 

•	 15.6.  Memorial Josefa Špoka - hasičská soutěž, areál školy

•	 18.8.  Kulturní den SOPM - Kamenité

•	 26.8.  Uzávěrka zpravodaje

•	 31.8.  Pohádkový les - rozloučení s prázdninami

•	 7.9.  Fotbalový turnaj „Morávka cup“ 

•	 14.9.  Výsadek Wolfram
 - slavnostní otevření nového pietního místa, výsadek

•	 14.-15.9.  Zájezd Jižní Morava - ZO ČZS Morávka

•	 21.9.  Den Regionu Slezská brána - Paskov

•	 24.9.  Obecní zájezd ke Dni seniorů - zajímavosti Ostravy

•	 28.9.  Gulášfest - 4. ročník + ukončení léta - kapela UFO

Všechny akce budou průběžně aktualizovány a zveřejňovány na webových 
stránkách obce, facebooku, instagramu, aplikaci MUNIPOLIS a formou letáků. 
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